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Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen igangsette arbeidet med
å realisere Nord-Norgebanen.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslaget.

Komiteens merknader
K o m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  Ø y s t e i n  L a n g h o l m  H a n s e n ,  S t e i n a r
K a r l s t r ø m ,  K i r s t i  L e i r t r ø  o g  S v e r r e  M y r l i ,
f r a  H ø y r e ,  S o l v e i g  S u n d b ø  A b r a h a m s e n ,
J o n n y  F i n s t a d ,  N i l s  A a g e  J e g s t a d  o g
l e d e r e n  H e l g e  O r t e n ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r -
t i e t ,  B å r d  H o k s r u d ,  To r  A n d r é  J o h n s e n  o g
M o r t e n  S t o r d a l e n ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  B e n g t
F a s t e r a u n e  o g  S i v  M o s s l e t h ,  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  A r n e  N æ v r a ,  o g  f r a  Ve n s t r e ,
J o n  G u n n e s , viser til Dokument 8:14 (2019–2020) om
Nord-Norgebanen og høringen som ble avholdt
28. januar 2020. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene
fra Arbeiderpartiet, mener at høringen var preget av at
det var mange som ønsket Nord-Norgebanen, men stilt
overfor prioriteringen mellom vei og bane var signalene
mer vage. NHO Logistikk og Transport skilte seg ut med
en klar anbefaling om ikke å bygge Nord-Norgebanen. I
høringen ble det imidlertid gitt klart uttrykk for at det
må bygges dobbeltspor på Ofotbanen.

F l e r t a l l e t  vil i den sammenhengen vise til at det
er igangsatt en utredning om dobbeltspor på Ofotba-
nen.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  Ve n -
s t r e , viser videre til bompengeavtalen mellom Høyre,
Fremskrittspartiet, Kristelig Folkepartiet og Venstre,
hvor det ble tatt initiativ til en helhetlig konseptvalg-
utredning (KVU) for utvikling av transportløsninger i
Nord-Norge, inkludert Nord-Norgebanen. Dette arbei-
det skal danne grunnlaget for utarbeidelse av fremtidige
nasjonale transportplaner. Dette ble fulgt opp med en
bevilgning på 10 mill. kroner på inneværende års bud-
sjett.

D e t t e  f l e r t a l l e t  legger til grunn at representant-
forslaget vil bli vurdert som en naturlig del av en helhet-
lig konseptvalgutredning for utvikling av transportløs-
ninger i Nord-Norge. At en helhetlig plan for utvikling
av transportløsninger i Nord-Norge er viktig, skjønner
en når en ser på geografi og bosetning. I denne landsde-
len er det definitivt behov for både vei og bane i tillegg
til båt og fly.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
Ve n s t r e  viser til at arbeidet med en helhetlig kon-
septvalgutredning (KVU) for utvikling av transportløs-
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ninger i Nord-Norge, inkludert Nord-Norgebanen, nå er
satt i gang. Dette arbeidet skal danne grunnlaget for ut-
viklingen av et moderne transportsystem i hele regio-
nen. Viktige elementer i dette er kortbanenettet,
veinettet, sjøtransporten og jernbanen. D i s s e  m e d -
l e m m e r  mener at en egen KVU for Nord-Norgebanen
ikke imøtekommer behovet for å se transportbehovet i
Nord-Norge på tvers av transportformene. Det er det hel-
hetlige grepet som må legges til grunn for prioriteringe-
ne. 

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at Jernbanedirekto-
ratets utredning om Nord-Norgebanen som ble levert
høsten 2019, danner et godt grunnlag for videre arbeid,
men at det må foretas grundige analyser av alternative
traseer, ny teknologi med null utslipp av CO2 og miljø-
vennlige byggetekniske løsninger. D i s s e  m e d l e m -
m e r  vil spesielt vektlegge næringslivets behov for land-
basert transport. I særdeleshet er sjømatnæringa og an-
nen eksportrettet næring avhengig av rask og effektiv
transport av sine varer. Trafikksikkerhet må også ivare-
tas. Skal målet om å flytte mer gods fra vei til bane nås,
må det legges til rette for effektive godsterminaler med
gode tilførselsveier. Dette må også sees i sammenheng
med behovet for forsterking av fylkesveinettet.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil vise til at bygging av
Nord-Norgebanen vil måtte sees i sammenheng med
Ofotbanen og Nordlandsbanen, og legger til grunn at
den igangsatte KVU-en vil avklare alternative linjevalg
og konseptvalg.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  viser til Arbeiderpartiets forslag om Nord-
Norgebanen under trontaledebatten i Stortinget i okto-
ber 2019:

«Stortinget ber regjeringen gjennomføre en kon-
septvalgutredning (KVU) for ulike alternativer av Nord-
Norgebanen. KVU-en må tidsmessig gjennomføres slik
at Nord-Norgebanen kan vurderes ved neste rullering
av Nasjonal transportplan i 2021.»

Forslaget ble dessverre avvist av stortingsflertallet
med 53 mot 49 stemmer. 

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at transport- og
kommunikasjonskomiteen den 28. januar 2020 gjen-
nomførte en høring om det framsatte representantfor-
slaget. Selv om det var ulike oppfatninger blant hø-
ringsinstansene om det vil være riktig å bygge Nord-
Norgebanen, var det nærmest unison enighet blant hø-
ringsinstansene om at Ofotbanen og Nordlandsbanen
må rustes opp. 

Etter d i s s e  m e d l e m m e r s  syn vil en Nord-Nor-
gebane helt klart kunne spille en viktig rolle i transport-
arbeidet i Nord-Norge og til og fra landsdelen, og det er
derfor d i s s e  m e d l e m m e r s  syn at dette prosjektet

må behandles faglig og politisk på lik linje med andre
samferdselsprosjekter.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen gjennomføre en kon-
septvalgutredning (KVU) for transportløsninger i Nord-
Norge på en slik måte at Nord-Norgebanen kan vurde-
res ved neste rullering av Nasjonal transportplan.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  viser til omtalen av Nord-Norgebanen i bom-
pengeavtalen inngått mellom regjeringspartiene den
23. august 2019. D i s s e  m e d l e m m e r  ber regjeringen
prioritere dette arbeidet, slik at en realisering av Nord-
Norgebanen kan avklares i forbindelse med rulleringen
av Nasjonal transportplan.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  vil peke på de
viktigste grunnene til at Nord-Norgebanen må realise-
res: For det første er det betydelige godsmengder som
skal sør- eller østover i dag, og betydelig mer vil det bli i
fremtiden. Det er bare en moderne jernbanes kapasitet
som kan klare disse godsmengdene. For det andre er
jernbanen uovertruffen mht. lav energibruk og lave kli-
magassutslipp. For det tredje vil Nord-Norgebanen gi
store ringvirkninger for by- og tettstedsutvikling. I den-
ne sammenheng er både gods- og persontransport vik-
tig.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  S e n t e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i , vil
understreke at Nord-Norgebanen vil kunne åpne for
nye internasjonale transportkorridorer med tog, både
østover og sørover. Flere utredninger viser at sjømat og
andre typer ferskvare fra land og sjø kommer til marke-
dene på halvparten av tiden med tog, til halvparten av
prisen, dersom transportlengden er over 500 km. 

F l e r t a l l e t  vil minne om at det totale volumet fra
fiskeri og oppdrett i Nord-Norge i 2018 var på over 1,5
mill. tonn. Ifølge Sintef (2018) er det mulig med en tre-
dobling i oppdrettsnæringen i løpet av de neste 20–30
årene. I flere andre sammenhenger har det vært fram-
ført prognoser og mål om en femdobling. 

Nordområdeutredningene, som ble ledet av Næ-
ringsdepartementet og avsluttet i 2014, viste at Nord-
Norge er den landsdelen som har det største næringspo-
tensialet av alle. Svak infrastruktur ble pekt på som en
hovedutfordring.

F l e r t a l l e t  viser til at en stor del av transporten
sørover, blant annet til Kontinental-Europa, nå skjer
med vogntog på dårlige veier. Bare ett godstog med en
lengde på 400 meter og en lasteevne på 1 020 tonn fjer-
ner mer enn 50 vogntog fra veiene våre.
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K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til at det al-
lerede fraktes cirka 200 000 tonn sjømat med jernbane
fra Nord-Norge. Narvik er den viktigste terminalen,
med flere daglige godstog mellom Narvik og Alnabru i
Oslo via Sverige. Omveien om Alnabru er en tidkreven-
de og dermed kostbar og lite bærekraftig løsning på sikt. 

D i s s e  m e d l e m m e r  vil også påpeke det store po-
tensialet som ligger i turisttrafikken mot nord. Et stadig
mer miljøbevisst Europa vil etterspørre grønne reise-
korridorer. Da er det avgjørende å kunne tilby togreiser
i stedet for fly.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil understreke betydnin-
gen av å bygge en slik ryggrad av jernbane gjennom lan-
det fra sør til nord, som binder hele landet sammen med
en jernbane via Solør- og Rørosbanen, via Trøndelag og
til det nordligste Norge. 

D i s s e  m e d l e m m e r  vil peke på at den enkle
utredningen som ble gjort av Jernbanedirektoratet om
Nord-Norgebanen i 2019, hadde store mangler. I opp-
draget lå det så snevre rammer og så strenge betingelser
at konklusjonene er lite å bygge videre på. Det lå blant
annet som betingelse at ikke nye traseer skulle utredes. 

D i s s e  m e d l e m m e r  vil understreke at Nord-
Norgebanen selvsagt må gjennomgå en ordinær prosess
med KVU.

D i s s e  m e d l e m m e r  er av den oppfatning at en
helhetlig konseptvalgutredning (KVU), som regjeringen
har gått inn for, ikke i samme grad har ønsket om en re-
alisering av Nord-Norgebanen i seg. En KVU som favner
for bredt, vil ikke sette jernbanen i samme nødvendige
fokus som en spesifikk KVU for jernbanen vil gjøre. 

På denne bakgrunn fremmer k o m i t e e n s  m e d -
l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  S e n t e r p a r -
t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  følgende
forslag:

«Stortinget ber regjeringen igangsette arbeidet med
å realisere Nord-Norgebanen.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  vil ha et godt utbygd kollektivnett i hele landet, som
gjør det enkelt og rimelig både å reise til og fra jobb og å
reise raskt og klimasmart mellom landsdeler. D i s s e
m e d l e m m e r  viser til at jernbane er en effektiv og mil-
jøvennlig transportform, og det er nødvendig å skape et
attraktivt og moderne togtilbud for passasjerer og gods
ut fra en langsiktig målsetting om at toget skal være det
mest attraktive transporttilbudet mellom landsdelene.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at Jernbanedirekto-
ratets utredning om Nord-Norgebanen som ble levert
høsten 2019, er mangelfull. Det er blant annet ikke fore-
tatt grundige analyser av alternative traseer eller vurde-
ringer av nye teknologiske og byggetekniske løsninger
som kan få ned byggekostnadene samtidig som nytten

økes. Debatten om Nord-Norgebanen har gått i mange
tiår, og etter fremleggelse av Jernbanedirektoratets
utredning i 2019, kom det fram i en meningsmåling
gjennomført av VG at et klart flertall i landet støtter å gå
videre med prosjektet. 

D i s s e  m e d l e m m e r  mener en jernbane i Nord-
Norge er et nasjonalt prosjekt som vil gi mer miljøvenn-
lig frakt og store muligheter for økt verdiskaping og ak-
tivitet i nord. En sammenhengende jernbanekorridor
fra sør til nord i landet vil ha stor betydning for å trygge
forsyningssikkerheten for varer og gods. Det vil også gjø-
re Norge mindre sårbart i beredskapssammenheng og i
forhold til andre lands vilje og evne til satsing på infra-
struktur i fremtiden.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det foregår et ar-
beid med Nasjonal transportplan, som skal rulleres vå-
ren 2021, og at fylkeskommunene i den sammenheng er
invitert til å komme med en prioritert oversikt over in-
frastrukturprosjekt i sin del av landet. Prioriteringer av
enkeltprosjekter foretas når Nasjonal transportplan
vedtas i Stortinget. Det er viktig at Nord-Norgebanen
kan bli en del av kommende NTP-prosesser og komme
ett skritt nærmere realisering. Regjeringens foreslåtte
helhetlige utredning av samferdsel i Nord-Norge vil
være lite egnet til å gi beslutningsgrunnlag slik at Nord-
Norgebanen kan vedtas bygget, og bør derfor suppleres.

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  vil peke på at Jernbanedirektoratet har fått i
oppdrag å utrede hele strekningen Fauske–Tromsø
med sidegren til Harstad. Også forslagsstillernes repre-
sentantforslag innebærer at hele strekningen ønskes
utredet og bygget. D e t t e  m e d l e m  vil likevel under-
streke at man ikke med dette har tatt stilling til i hvilken
rekkefølge delstrekningene skal bygges. D e t t e  m e d -
l e m  vil også understreke behovet for dobbeltspor og
oppgradering av Ofotbanen. D e t t e  m e d l e m  mener
at en KVU som representantforslaget innebærer, vil
vurdere alle prioriteringsrekkefølger på Nord-Norgeba-
nen. 

D e t t e  m e d l e m  viser til sitt forslag i Innst. 13 S
(2019–2020), som ingen av komiteens øvrige medlem-
mer gikk inn for:

«Stortinget ber regjeringen om at konseptvalg-
utredningen for transport i Nord-Norge utelukkende
omhandler Nord-Norgebanen og ikke helhetlige trans-
portløsninger.»

D e t t e  m e d l e m  er oppgitt over de andre partie-
nes sendrektighet og trenering av dette viktige bygge-
prosjektet for vår nordligste landsdel.

D e t t e  m e d l e m  ser også opprusting av Nord-
landsbanen som en viktig del av jernbane til de nordlig-
ste delene av Norge. Første skritt på veien er her elektri-
fisering av strekningen, med kjøreledning eller i kombi-
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nasjon med hybride nullutslippsløsninger som batteri-
drift. 

D e t t e  m e d l e m  ser Nord-Norgebanen som et
viktig ledd i utbygging av høyhastighetsbane i Norge.
D e t t e  m e d l e m  ønsker på sikt at høyhastighets jern-
bane skal binde alle landsdeler i Norge sammen, både
sørover, vestover, nordover og østover (Sverige) fra Oslo.

Forslag fra mindretall
Forslag fra Fremskrittspartiet, Senterpartiet og Sosia-
listisk Venstreparti:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen igangsette arbeidet med
å realisere Nord-Norgebanen.

Forslag fra Arbeiderpartiet:
Forslag 2

Stortinget ber regjeringen gjennomføre en kon-
septvalgutredning (KVU) for transportløsninger i Nord-

Norge på en slik måte at Nord-Norgebanen kan vurde-
res ved neste rullering av Nasjonal transportplan.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene fra

Arbeiderpartiet, Høyre og Venstre.

K o m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til representantforslaget og råder Stortinget til å gjøre
følgende

v e d t a k :

Dokument 8:14 S (2019–2020) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Torgeir Knag
Fylkesnes og Per-Willy Amundsen om å igangsette ar-
beidet med å realisere Nord-Norgebanen – vedtas ikke.

Oslo, i transport- og kommunikasjonskomiteen, den 10. mars 2020

Helge Orten Nils Aage Jegstad
leder ordfører
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